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هزینه ده ها میلیاردیِ بنیاد مستضعفان 
برای حمایت از ابتذال

بنیاد مســتضعفان این روزها با پرسش های جدی درباره نحوۀ هزینه کرد 
منابع خود مواجه است. طبق شنیده ها، بنیاد از طریق شرکت های زیرمجموعه 
نزدیک به ۷۰ میلیارد تومان در قالب تبلیغات پنهان شرکت های زیرمجموعه 
خود برای ســاخت برنامه »جوکر۲« هزینه کرده اســت. مثلًا برای هر آگهی 
۲۰ ثانیه ایِ تبلیغات شــرکت های بنیاد در جوکر، ۵۰۰ میلیون تومان هزینه 

می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس شــاید در صحنه هــای مختلف جوکر دیده 
باشــید که بازیگران به ســمت یخچال می روند و محصولاتی مانند ژامبون یا 
نوشــیدنی های خاص را مصرف می کنند و »بهَ بهَ!« و »چَه چَه!« می گویند؛ در 

واقع این موضوع بخشی از همین تبلیغات پنهان است.
از زمان پخش جوکر ۲ تا امروز بسیاری از کاربران فارس من و کارشناسان 
مختلف نســبت به صحنه هــای طنز این برنامــه انتقاداتــی را وارد کردند. 
صحنه های مداوم رقص، شــوخی های جنسی و اشاره های خلاف ادب عمومی 
جامعه و استفاده از ارجاعات اروتیک در جوکر آقایان و کمدی دون  شأن بانوان 

در جوکر زنان ازجمله انتقادات وارد شده به این برنامه بود.
میرلوحی، کارشناس مذهبی در این باره می گوید: »چرا نهادی مثل بنیاد 
مستضعفان به تولید محتوایی اقدام کرده که با خواسته های پابرهنگان انقلاب 
اسلامی در تضاد است؟ حتی اگر چنین برنامه ای در ایجاد نشاط موفق باشد، 
باز هــم یک نهاد انقلابی نبایــد بودجۀ خود را صرف آن کنــد. ما با مفهوم 
سرمایه گذاری و بازگشت سرمایه آشنا هستیم اما باید تأکید کنیم که اگر تنها 
معیار درآمدزایی است، با روند فعلی که صرفاً نگاه سودکردن وجود دارد بنیاد 

می تواند در خارج مرزها به تجارت موادمخدر هم ورود کند!«
رفتــار بنیاد مســتضعفان واکنش نمایندگان مجلــس را هم برانگیخته؛ 
ســخنگوی هیئت رئیســۀ مجلس در تذکری علنی گفت:»مدیران بنیاد باید 
پاســخ دهند کــه با چه مجوزی منابــع بیت المال و پولــی را که باید صرف 
محرومیت زدایی و توســعه اقتصاد کشور شود، خرج تولید محتواهای بیهوده 
و ضدفرهنگ می کنند؟ اولویت شما باید پرداخت حقوق کارگران کارخانه های 
تحت مدیریت خود و تقویت تولید ملی باشــد؛ نه هدردادنِ دارایی و ســرمایه 

عمومی.«
هنرنماییجدیدبیبیسیدرمالهکشی

وقتی »اعتراف اجباری«
 تبدیل به »توافق« می شود

بی بی سی فارسی رسانه وابســته به وزارت خارجه انگلیس خبری درباره 
یکی از متهمان حادثه ۱۱ سپتامبر ۲۰۰۱ در آمریکا منتشر کرده است. 

طبق خبر بی بی سی مشخص می شود که این متهم بیش از ۲۳ سال است 
که بدون صدور حکمی مشخص، توسط آمریکا زندانی و تحت شکنجه است.

نکته جالب آنجاست که بی بی سی فارسی در خبر خود »اعتراف اجباری« 
را »توافق« توصیف کرده و نوشته با این متهم »توافق« شده بود تا در صورت 

اعتراف، حکم اعدام برایش صادر نشود. 
نکته دیگر آنجاست که دولت آمریکا مانع از همین اعتراف اجباری شده و 
با این اســتدلال که این اعتراف به مردم آمریکا آسیب می زند؛ متهم را پس از 

۲۳ سال همچنان بین مرگ و زندگی معلق نگه داشته است!
در واقــع نهادهای نظامی و قضائی آمریکا ابتدا متهم را با تهدید به اعدام 
وادار به اعتراف اجباری کرده و سپس همین اعتراف اجباری را هم لغو کرده اند 
تا سرنوشت نامعلوم او پس از ۲۳ سال همچنان ادامه داشته باشد و سایه اعدام 

را بر سر خود حس کند.
اتفاقی که به وضوح با اصول حقوق بشــر غربی هم مغایر اســت اما هیچ 

صدایی از نهادهای مدعی حقوق بشر بلند نمی شود!
فریدون شهبازیان درگذشت

فریدون شهبازیان آهنگســاز، تنظیم کننده و رهبر ارکستر، روز ۲۲ دی 
۱4۰۳ به دلیل مشــکلات حاد تنفسی دارفانی را وداع گفت. شهبازیان متولد 

۲۱ خرداد ۱۳۲۱ بود و در 8۲ سالگی چشم از جهان فروبست.
برخی از کارهای شهبازیان در زمره پرشنونده ترین آثار موسیقی بعد انقلاب 
به شمار می رود که از جمله آنها می توان به آهنگسازی او روی موسیقی »بوی 
گل )شــبانگاهان(« با صدای سید عبدالحسین مختاباد، تنظیم و آهنگسازی 

روی آلبومی مشترک با عباس خوشدل و علیرضا افتخاری اشاره کرد.
از جمله کارهای دیگر شهبازیان ساخت موسیقی برای فیلم است که برای 
وی جوایز بســیاری را به ارمغان آورد. »آوار«، »شیرسنگی«، »پاییزان«، »در 
مسیر تندباد«، »لیلا«، مستند »سرزمین ایران« و مستند »سمفونی گمشده« 
و ســریال های »معصومیت از دست رفته«، »آوای فاخته« و »کلاه پهلوی« و 
ده ها کار دیگر از جمله آثاری اســت که در زمینه موســیقی فیلم شهبازیان 

ساخت آن را عهده دار بود.
حضور مســتمر درفعالیت های صنفی حوزه موســیقی با محوریت خانه 
موسیقی و رهبری ارکستر موســیقی ملی ایران از جمله فعالیت های مرحوم 

شهبازیان در سال های پایانی عمرش بوده است.
تولید مستندی درباره نادر طالب زاده

تولید مســتند »حاج نادر« به تهیه کنندگــی و کارگردانی محمدهادی 
نعمت اللهی به پایان رسید و وارد مرحله پس تولید شد.

در این مســتند به زندگی شخصی، پیشــینه خانوادگی و سیر و سلوک 
عرفانی نادر طالب زاده فیلمســاز و متفکر جبهه انقــلاب پرداخته و فرازهای 

مختلف زندگی او نمایش داده می شود.
مستند »حاج نادر« حاوی تصاویر دیده نشده از مقاطع مختلف زندگی این 
فیلمساز است و یک روایت بدون روتوش از زندگی ایشان را به تصویر می کشد.
این مستند محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است که در خانه مستند 

به تولید رسیده است.
حضور ۴۲ کشور با ۳۲ هزار اثر 

در جایزه جهانی اربعین
دبیر جایزه جهانی اربعین ضمن اعلام استقبال 4۲ کشور جهان از جایزه 
جهانی اربعین، از تأســیس دبیرخانه های مردمــی و نیز امکان افزودن بخش 

رسانه ها در دوره های بعدی این جایزه خبر داد.
حجت الاسلام حسینی نیشابوری دبیر جایزه جهانی اربعین در نشست 
خبری اختتامیه  این رویداد گفت: ۱۰ سال از برگزاری جایزه جهانی اربعین 
گذشته و امســال در دهمین دوره این جایزه، گام مهمی برداشته شده که 
یکی از این اقدامات، اضافه کردن بخش نواهای اربعینی اســت. در سال های 
گذشته، رشته های مختلفی از جمله عکاسی در دو بخش حرفه ای و آماتور، 
فیلم مستند و کوتاه، آثار فعالان فضای مجازی، سفرنامه نویسی، دل نوشته، 
شــعر و کتاب به این جایزه اضافه شــده است. خوشــبختانه، این دبیرخانه 
تاکنون توانسته با افتخار به رساندن پیام اربعین به اقصی نقاط جهان کمک 
کند. امســال، با اضافه شدن رشــته نواهای اربعینی، ۲۰68 اثر تنها در این 
بخش برای داوری به دبیرخانه ارســال شده اســت. در مجموع، تعداد آثار 
داوری شده در هفت رشته به ۳۱,8۲4 اثر رسیده که نشان از رشد قابل توجه 
کمی و اســتقبال بیشتر علاقه مندان به اربعین در حوزه های هنر، پژوهش و 

ادبیات دارد.
حسینی گفت: سال گذشته، این جایزه افتخاری برای سازمان فرهنگ و 
ارتباطات اسلامی و دبیرخانه جایزه بود، زیرا آثار ارسالی از ۳8 کشور دریافت 
شــد. اما امســال این عدد به 4۲ کشــور افزایش یافته که گویای گسترش 
جهانــی این رویداد و تاثیرگذاری بیشــتر پیام اربعین اســت. از جمله این 
کشورها می توان به ترکیه، ســوریه، آلمان، روسیه، پاکستان، کانادا، ایتالیا، 
هند، افغانســتان، نیجریه، تاجیکســتان، قزاقســتان، جمهوری آذربایجان، 
ترکمنستان، ازبکستان، قطر، عربستان، مالزی، اندونزی، گرجستان، تایلند، 
انگلیــس، الجزایر، تونس، صربســتان، ویتنام، لیبی، ســودان، غنا، امارات، 
مراکش، و قبرس اشــاره کرد. یکی از نکات جالب توجه امســال، روایتگری 
برجسته ای است که از سوی یکی از نویسندگان ایتالیایی ارائه شده است. این 
تنوع و گستردگی جغرافیایی نشان دهنده تاثیر عمیق پیام اربعین و استقبال 

جامعه بین المللی از این رویداد است.
حسینی از تأسیس دبیرخانه های منطقه ای جایزه اربعین خبر داد و گفت: 
یکی از ابتکارات امســال، تأسیس دبیرخانه های منطقه ای در برخی کشورها، 
علاوه بر دبیرخانه دائمی مســتقر در سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی بود. 

این اقدام با هدف جمع آوری بهتر و منسجم تر آثار صورت گرفت. 

زنگ پایان رژیم شاهنشاهی به صدا درآمد
دفترپژوهشهایمؤسسهکیهان

»... پس از اهدای ســلام و تحیت، وقت دارد سپری می شود و من خوف آن دارم که با عدم معرفی  
اشــخاص، مفسده پیش آید. بنا بود به مجرد آمدن ایشــان )آیت الله مرتضی مطهری از سفر و دیدار با 
امام( با  اشــخاص مورد نظر یکی یکی و جمعی ملاقات کنید و نتیجه را فوراً به اینجانب اعلام کنید. و 
نیز مرقومی که معرف باشد با خط و امضای عدد معلوم بفرستید. من در انتظار هستم و باید عجله شود، 
و نیز استفســار از بعضی آنها برای مسافرت به خارج. در هر صورت همه موضوعات که به شما و ایشان 
تذکر داده شد، لازم است با عجله انجام گیرد و اگر  اشخاص دیگری نیز پیدا شد ملحق شود. والسلام...«۱
این بخشــی از نامه حضرت امام در تاریخ ۱4 آبان ۱۳۵۷ خطاب به آیت الله دکتر بهشــتی بود که 
در آن بر ضرورت تشکیل هرچه سریع تر شورای انقلاب تأکید ورزیده و آسیب هایی که در غیاب چنین 

شورایی متوجه نهضت خواهد بود را گوشزد نموده بودند.
این در حالی بود که از مدت ها قبل و با اوج گیری نهضت امام، نیاز به حضور فعال یک ارگان عالی 
تصمیم گیری و اجرائی به عنوان جانشین امام در داخل کشور احساس می گردید و البته بر همین اساس 
و پیش از گردانندگان نهضت در داخل کشور، حضرت امام از چندین ماه قبل، نسبت به تشکیل شورای 
انقلاب اســلامی اهتمام داشــتند و حتی در دیدار استاد مطهری با ایشان این موضوع را مطرح کرده و 

دستور تشکیل شورای انقلاب را داده بودند.
هستهاولیهشورایانقلاب

با پیگیری های اســتاد مطهری و آیت الله دکتر بهشتی و بحث و مشورت با جامعه روحانیت مبارز 
)که تا آن زمان هدایت مبارزات و اعتصابات و تظاهرات را برعهده داشــت(، اعضای اولیه شورای انقلاب 

اسلامی تعیین شدند که عبارت بودند از: 
آیت الله اســتاد مطهری، آیت الله دکتر بهشــتی، حجت الاســلام دکتر باهنر، آیــت الله خامنه ای، 
حجت الاسلام هاشــمی رفســنجانی، آیت الله موســوی اردبیلی، آیت الله مهدوی کنی. ریاست شورا نیز 

برعهده استاد مطهری قرار گرفت.
اما خبر تشــکیل این شورا منتشــر نگردید و اعلام آن به وقت مناسبی موکول شد تا ثبات شورا و 
امنیت اعضای آن دچار مخاطره نشود. تعیین این زمان مناسب نیز بر عهده رهبری انقلاب بود تا بنا بر 

صلاحدید آن را اعلام بکنند.
ســرانجام در تاریــخ۲۲ دی ماه ۱۳۵۷ با پیــام حضرت امام، موجودیت شــورای انقلاب به عنوان 

عالی ترین ارکان قدرت سیاسی جانشین رهبری در داخل کشور، رسما اعلام شد:
»سلام و تحیت بر ملت قهرمان و شریف ایران! سلام بر شهدای راه حق!

اکنون که روز پیروزی ملت شجاع نزدیک می شود، اکنون که خون های پاک عزیزان بی گناهی که 
برای دفاع از حق و حقیقت به دســت جلادان خون آشام شاه بر زمین ریخته شده است بارور می گردد، 

لازم می دانم مراتب ذیل را به اطلاع ملت ایران و مردم جهان برسانم:
به موجب حق شــرعی و براساس رأی اعتماد اکثریت قاطع مردم ایران که نسبت به اینجانب ابراز 
شده است، در جهت تحقق اهداف اسلامی ملت، شورایی به نام »شورای انقلاب اسلامی« مرکب از افراد 
با صلاحیت و مسلمان و متعهد و مورد وثوق موقتاً تعیین شده... این شورا موظف به انجام امور معین و 
مشخصی شده است؛ از آن جمله مأموریت دارد تا شرایط تأسیس دولت انتقالی را مورد بررسی و مطالعه 
قرار داده و مقدمات اولیه آن را فراهم ســازد. دولت موقت در اولین فرصت که مناسب و صلاح دانسته 

شود به ملت معرفی و شروع به کار خواهد نمود...«۲
نهضتواردمرحلهجدیدیشد

تشکیل شورای انقلاب اسلامی و تعیین اعضای آن از سوی رهبری نهضت، حرکت مردم مسلمان 
ایران را که از ۱۵ ســال پیش از آن، آغاز و از حدود یک ســال قبل به اوج خود رسیده بود، وارد مرحله 
تازه ای ســاخت. مرحله ای که در آن ســازمان و مدیریت رسمی انتقال حکومت آینده از سوی بالاترین 

مرجع مبارزات یعنی رهبری نهضت تعیین شد. 
اگر حضرت امام در بهمن ســال ۱۳48 با طرح درس های ولایت فقیه و حکومت اسلامی در حوزه 
نجف، به طور رســمی آینده و هدف نهضت اســلامی مردم ایران را تشریح کردند و در طول آن سال ها، 
قدم به قدم و مرحله به مرحله این نهضت را با حضور مردم پیش بردند، اینک با تعیین شورای انقلاب، 
مرحله نهائی را کلید زده و زنگ پایان رژیم شاهنشــاهی را به صدا درآوردند به این معنی که دیگر راه 
بازگشــتی نیســت و این نهضت مثل جنبش های پیشین مردم ایران برای اســتقلال و آزادی، تنها به 
اعتراضات و اعتصابات و تظاهرات و شعار و بیانیه و... بسنده نکرده و برای اجرای طرح ها و برنامه هایش، 

سازماندهی می کند.
به این ترتیب حضرت امام مانند همیشــه و با دوراندیشی هوشمندانه ای، یکی از مهم ترین طرح و 

برنامه های کانون های وابسته به استعمار را با شکست مواجه ساختند.
طرح و برنامه مفصلی که ســعی داشــت ابتدا به مردم القاء نماید به جز حضرت امام خمینی )که 
نمی توانستند رهبری اش را انکار کنند( نهضت دارای افراد واجد صلاحیت در داخل کشور برای به ثمر 
رساندن آن و سپس برپایی حکومت جانشین و برقراری قوانین جدید نیست و سپس با رهبرتراشی در 
کنار رهبری بلامنازع امام، به خیال خود، نهضت انقلابی مردم ایران را مانند نهضت مشــروطه منحرف 

ساخته و به درون سفارتخانه های بیگانه بکشانند.
زمینهچینینظامجدیددرکشور

از آن پس شورای انقلاب اسلامی به طور رسمی به عنوان نیابت رهبر انقلاب، هدایت مبارزات را در 
داخل کشور برعهده گرفت و برای انتقال حکومت به انقلابیون و مردم و برپایی نظام اسلامی برنامه ریزی 

کرد.
بنا به پیشــنهاد برخی اعضای شورا از جمله استاد مطهری و موافقت امام ابتدا آیت الله طالقانی به 
شورا ملحق شد که خود ایشان، از یک طرف بنا بر تکلیفی که احساس می کرد و از طرف دیگر به دلیل 
بی اطلاعی از شــورای انقلاب تشکیل شده توسط امام، شورایی دیگر ایجاد کرده بود که بلافاصله پس 

از خبر یافتن از شورای انقلاب مورد نظر امام، آن را منحل کرده و به شورای انقلاب اسلامی پیوست.
در مرحله بعد برخی افراد غیرروحانی که در سال های گذشته در کنار روحانیت مبارز حضور داشتند 

نیز به شورا دعوت شدند، از جمله مهندس بازرگان و یداله سحابی و احمد صدر حاج سید جوادی و...
اعلامیه حضرت امام درباره تشــکیل شــورای انقلاب، ۲۲ دی ماه را به نقطه عطفی از برای نهضت 
اسلامی تبدیل نمود. تا پیش از آن تاریخ، انقلابیون و مبارزین از جهت گیری نهضت اطلاعی نداشتند که 
چگونه این تظاهرات و اعتصابات به ایجاد حکومت اسلامی منتهی شده و این حکومت به چه کیفیتی 
برپا خواهد شد؟ مدیران و مسئولین آن در آغاز انقلاب و پیش از تشکیل دولت و مجلس و تعیین ریاست 

جمهوری، چه افراد یا گروهی هستند؟
فرصتطلباندرمیدانانقلاب

چنانچه برخی فرصت طلبان و نیروهای وابسته، با القاء این موضوع که نهضت امام و انقلابیون پیرو 
ایشــان، برنامه و ســازماندهی برای برپایی حکومت ندارند، درصدد بر آمدند که با طرح و نقشــه خود 
عهده دار این مرحله شــوند و پس از آن نیز عنان حکومت بعدی را در اختیار گیرند. اما اعلام رســمی 
تشــکیلات و برنامه های آینده حکومت اســلامی از طریق شورای انقلاب، این بخش از توطئه دشمنان 

ملت ایران را نیز ابتر گذارد.
از طرف دیگر اعلام رســمی موجودیت شورای انقلاب از سوی امام خمینی، رژیم شاه و همچنین 
رسانه های جمعی را به تکاپو انداخت تا از هویت اعضای آن اطلاع پیدا کنند. اما نه در پیام حضرت امام 
و نه در هیچ یک از روزنامه ها و مطبوعات،  اشــاره ای به اسامی اعضای این شورا نشده بود و البته پنهان 
ماندن هویت آنها به دلیل مســائل مختلف امنیتی و مقابله با توطئه های رژیم شاه و اربابان آمریکایی و 

اسرائیلی اش، تقریبا برای اکثریت قریب به اتفاق مردم، روشن و معلوم بود. 
اما مطبوعات وابســته که پس از پایان اعتصابات دو ماهه با برنامه رهبر تراشی و موازی سازی برای 
نهضت امام و رهبری ایشان به میدان آمده بودند، در این مورد هم دست به کار شدند تا با معرفی افراد 
مورد نظر خود که اغلب، بســیار بی ربط با نهضت اســلامی مردم بودند، تلاش کنند تا نیروهای وابسته 
را در هدایت نهضت نفوذ داده و به نوعی ســرنخ اوضاعی که از دســت شاه و رژیمش خارج شده بود را 

دوباره به چنگ آورند.
از همین روی مدام گمانه زنی کرده و نیروهای به اصطلاح ملی و حتی وابستگان پیشانی سفید غرب 
را به عنوان اعضای شــورای انقلاب معرفی می نمودند. مثلا در تاریخ ۱۷ بهمن ۱۳۵۷، روزنامه کیهان با 
چاپ و انتشار اسامی و تصاویر یک سری از همین افراد، آنها را به عنوان اعضای احتمالی شورای انقلاب 
معرفی کرد. افرادی که فاصله بســیار بعیدی با نهضت امام و مبارزات مردم داشته و بعضا در مقابل آن 

قرار می گرفتند. 
برشورایانقلابچهگذشت؟

شورای انقلاب در آغاز، هفته ای یک بار و سپس دو بار، به طور مخفی در منازل افراد تشکیل جلسه 
می داد. تصمیمات اتخاذ شــده در این جلســات بلافاصله با امام در میان گذاشته شده و پس از کسب 
تکلیف، به مرحله اجرا درمی آمد. از اقدامات مهم شــورای انقــلاب، مذاکره با مقامات نظامی نیروهای 
مســلح، دیدارهای دیپلماتیک،  ترتیب دادن مســافرت بختیار به پاریس برای ملاقات با امام، مأموریت 

راه اندازی صنعت نفت و انتخاب رئیس دولت موقت بود.
در آســتانه پیروزی انقلاب اسلامی، شورای انقلاب مهندس مهدی بازرگان را به عنوان نخست وزیر 
دولت موقت پیشنهاد و امام خمینی نیز وی را به عنوان رئیس دولت موقت انقلاب منصوب کردند. پس 
از پیروزی انقلاب و تشــکیل دولت موقت، افرادی همچون دکتر حســن حبیبی، دکتر عباس شیبانی، 
ابوالحسن بنی صدر، صادق قطب زاده، ابراهیم یزدی، علی اکبر معین فر، احمد جلالی و حبیب الله پیمان 

نیز به جمع اعضای شورای انقلاب اضافه شدند.
ریاســت این شــورا در ابتدا برعهده آیت الله مرتضی مطهری بود اما با شهادت وی ریاست شورای 
انقلاب به آیت الله طالقانی منتقل شــد و بعد از رحلت وی، دبیری شــورا برعهده آیت الله دکتر بهشتی 

قرار گرفت.
با شــروع کار مجلس و شورای نگهبان و دیگر نهادها، مسئولیت و ضرورت وجودی شورای انقلاب 

در تیرماه ۱۳۵9 به پایان رسید.
ــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــــ

۱- صحیفه امام- جلد 4- صفحه ۳۰۷
۲- صحیفه امام- جلد ۵- صفحه 4۲6

رهبرمعظمانقلاب:
 ما خواسته ایم که در میان ظلمات جاهلیت قرن بیستم، خورشید 

فروزان اسلام را به درخشش درآوریم.

هدیه به خوانندگان پای درس علی)ع(

ضرورت استفاده حداکثری از فرصت ها
امام علی)ع(: »آنان که وقت شان پایان یافته است، خواستار مهلتند، و آنان 

که مهلت دارند، کوتاهی می ورزند!«
نهج البلاغه- حکمت ۲85

اخبار ادبی و هنری

صفحه ۳
یکشنبه ۲۳ دی ۱۴۰۳
۱۱ رجب ۱۴۴۶ - شماره ۲۳۷۷۰

سالگرداعلامتشکیلشورایانقلاباسلامی

جشــنبزرگازدواجدانشجوییباحضور۶۵۰زوججواندرحرمحضرتفاطمه
معصومه)س(برگزارشد.

به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، جشــن باشــکوه ازدواج دانشجویی با حضور 6۵۰ زوج 
از دانشــگاه های اســتان قم، همزمان با میلاد با ســعادت امام جواد )ع(، در حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( برگزار و با برنامه هایی معنوی و فرهنگی به پایان رسید.
این برنامه شامل سخنرانی ، مدیحه سرایی، گل آرایی مسیر زوج ها و برپایی سفره عقد نمادین 

بود که فضای معنوی و باشکوهی را برای زوج های جوان ایجاد کرد.

جشن ازدواج ۶۵۰ زوج دانشجوی قمی 
در حرم بانوی كرامت

پزشکیان:

همسایگی با افغانستان و پاکستان و بندر اقیانوسی 
فرصت های ویژه سیستان و بلوچستان برای توسعه است

رئیسجمهــوراظهــارداشــت:
افغانســتانوپاکستان با همسایگی
بلوچستان و استانسیســتان برای
یکفرصتطلاییاستوراهیکهاز
ایناستانبهاقیانوسوجودداردیک
فرصتویژهاستکهبایدبهنحواحسن

ازآناستفادهکنیم.
مسعود پزشکیان، رئیس جمهور در پایان 
بخش دوم سفر استانی دولت چهاردهم به 
سیستان و بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار 
شــبکه تلویزیونی استان، به علت سفر دوم 
خود به این استان پرداخت و گفت: بار اول که 
این جا آمدیم قرار بود چند روز بمانیم، اما به 
علل مختلف نشد ولی لازم بود بیشتر بمانیم 
و مشکلات را از نزدیک ببینیم و راه های حل 
مشکلات را در گفت وگو با کارشناسان و وزرا 

و مدیران بررسی کنیم و به نتیجه برسیم.
وی با بیان اینکه »تلاش می کنیم تا جای 
ممکن فقر و محرومیت و تبعیض را در سراسر 
کشور به خصوص در این استان از بین ببریم« 
خاطرنشان کرد: یکی از نقاط کشور که نیاز 
به توجه بیشتر دارد همین استان سیستان و 
بلوچستان است. مدیران و وزرا و مسئولین ما 
باهم هم قسم شده ایم که تا جای ممکن این 
فاصله ای که در رابطه با شاخص های توسعه 
بین این استان و سایر نقاط کشور به وجود 
آمده است، از بین ببریم و به جایی برسانیم 

که شایسته مردم عزیز این استان است.
رئیس جمهور به ظرفیت های این استان 
برای پیشرفت پرداخت و اظهار داشت: اگر 
دســت به دســت هم دهیم و از نخبگان و 
توانمندی های خودمان  و  تولیدکننــدگان 
اســتفاده کنیم، می توانیم مشکلات را حل 
کنیم. همسایگی با افغانستان و پاکستان برای 
این استان یک فرصت طلایی است و راهی 
که از این استان به اقیانوس وجود دارد یک 
فرصت ویژه اســت که باید به نحو احسن از 

آن استفاده کنیم.
پزشــکیان دربــاره برنامه هــای دولت 
چهاردهم بــرای چابهار خاطرنشــان کرد: 
بر اساس چشــم اندازی که رهبری ترسیم 
فرمودند به دنبال چابهاری هســتیم که از 
نظر توســعه یافتگی و امکانات از آن طرف 
دریا کم نداشته باشد و این منطقه باید با نگاه 
کارشناسی و طراحی علمی توسعه یابد؛ ما 
به دنبال این هستیم که این مطالعات انجام 

شود و توسعه را رقم بزند.
وی درباره حق آبه هیرمند تصریح کرد: 

درباره حق آبه هیرمند قرار شــد اســتاندار 
و تیمــی از وزارت نیــرو در ایــن رابطه با 
کشور همسایه و برادر وارد مذاکره شوند. با 
اســتانداری و وزارت نیرو پیگیر هستیم که 

مشکلات را حل کنیم.
رئیس جمهور در پایان درباره حضور خود 
در این اســتان در جوانی گفت: سیســتان 
و بلوچســتان به خصوص زابل جایی است 
که من در آن مدیریت آموختم و ذهنیت و 
برنامه ای که ۵۰ سال پیش برای من در این 
نقطه به وجود آمد، همه خاطره اســت و با 
خاطره خوشــی در این جا زندگی کردیم و 
امیدوارم با کارهایی که در این استان انجام 
می دهیم و مشــکلات را برطرف می کنیم 
خاطرات شیرینی بیشتری را برای این مردم 

ایجاد کنیم.

پزشکیان همچنین شــامگاه جمعه در 
نشســت »بررســی مسائل شــمال استان 
سیستان و بلوچســتان« با بیان اینکه من 
مهم ترین و موثرترین تجارب زندگی ام را از 
این استان و در زابل فرا گرفتم، اظهار داشت: 
ســختی هایی که در آن مقطع دیدم به من 
درس های زیــادی داد و آنچه امروز دارم و 
جایگاهی که به آن رســیدم به برکت همان 

درس ها و تجارب است.
وی با اشاره به مصادیقی از این تجارب و 
سختی ها و با بیان اینکه مردم با وجود این 
مشقات اما همچنان بسیار مهربان و صمیمی 
هستند، افزود: شما مدیران اگر چه امروز با 
سختی های زیادی مواجه هستید، اما امکانات 
و ظرفیت هایی نیز دارید که اگر به درستی از 
آنها استفاده کنید می تواند تغییرات بزرگی 
ایجاد کند؛ شــما اگر نگاه تان را تغییر دهید 

همه این مشکلات حل می شود.

رئیس جمهــور با بیــان اینکه همه این 
مشکلات راه حل هایی دارد، تصریح کرد: ما به 
شما اختیارات لازم را می دهیم تا با بهره گیری 
مؤثر از راهکارها و راه حل ها بر مشکلات غلبه 
کنید. این جا فرصت های زیادی وجود دارد 
که اگر همه دســت ها را به دست هم دهید 
و اختلافــات را کنار بگذاریم می توانیم همه 
مشکلات را رفع کنیم. باید بپذیریم که همه 
ما فارغ از قومیت و جنسیت و نظایر آن مثل 

هم و با هم برابر هستیم.
پزشــکیان با تأکید بــر توانمندی های 
استثنایی استان اظهار داشت: با بهره گیری 
از نیروها و ظرفیت های همه کسانی که در 
این آب و خــاک زندگی می کنند، می توان 
مشــکلات را حل کرد. این منطقه پتانسیل 
عظیمی دارد که متأسفانه تاکنون آنگونه که 

باید دیده نشده است.
وی با اشــاره به توصیه های مقام معظم 
رهبری افزود: چرا باید پذیرفت که 6۰ درصد 
مردم این سرزمین در شرایط دشوار زندگی 
کنند؟ این وضعیت قابل قبول نیســت. باید 
با تغییر نگاه ها و دســت به دست هم دادن، 

مشکلات را پشت سر گذاشت.
صالحی امیری، وزیــر میراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی نیز با اشاره به 
نیازهای زیرساختی و اهمیت صنایع دستی 
افزود: ۱۵8 تأسیســات گردشگری در این 
استان وجود دارد، اما ظرفیت اقامتی کافی 
نیست. با بسته های مشوق سرمایه گذاری، از 
جمله زمین و تســهیلات کم بهره، می توان 
موجی از گردشــگران را بــه منطقه جذب 
کرد. همچنین، ۷۰ درصد تولیدات هنرهای 
دستی اســتان متعلق به زنان سخت کوش 
است و این ظرفیت بزرگ می تواند زمینه ساز 

تقویت گردشــگری و اقتصاد منطقه شود.
همچنین، خانم فرزانه صادق مالواجرد، 
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به مشکلات 
راه های روســتایی اســتان افــزود: کمیته 
ویژه ای برای رسیدگی به این مسئله تشکیل 
داده ایم و رئیس ســازمان راهداری به عنوان 
نماینده معین در استان منصوب شده است. 
همچنین، برنامه های مرتبــط با راه آهن و 
پایانه های مرزی، از جمله پایانه های میلک، 
زهک و دوســت محمد، در دستور کار قرار 
گرفته اند تا علاوه بر دسترسی آسان تر، امکان 

تقویت تجارت و ترانزیت نیز فراهم شود.
علی آبــادی، وزیر نیرو نیز با اشــاره به 
اهمیت پروژه های آبرســانی در سیستان و 
بلوچســتان گفت: پروژه آبرســانی دشتک 
به عنوان یکــی از طرح هــای حیاتی برای 
کاهش وابستگی به چاه نیمه ها و تأمین آب 
شرب پایدارتر برای شهرستان های سیستان 
و زاهدان اجرائی شده است. این پروژه شامل 
حفر 9۱ حلقه چاه، اجرای ۱۱۰ کیلومتر خط 
انتقال و برداشت روزانه ۱۰۰ هزار مترمکعب 
آب اســت که با ســرمایه گذاری ۱ میلیارد 

دلاری به بهره برداری رسیده و افتتاح شد.
همچنیــن، کاظمــی، وزیــر آموزش و 
پرورش، ضمن قدردانی از رئیس جمهور برای 
توجه ویژه به حوزه آموزش و پرورش، گفت: 
توسعه آموزش و پرورش به عنوان زیرساخت 
اصلی توسعه کشــور، در اولویت دولت قرار 
گرفته اســت. در ســفر، مدرسه ۱۲ کلاسه 
ائمه اطهار در شــهر زابل افتتاح شــد که با 
هزینه ای بالغ بر ۲۰ میلیارد تومان و به همت 
یک خیریه ساخته شده است. همچنین، در 
روستای لشویی زهک، ساخت یک مدرسه 
ســه کلاسه با مشارکت مردم آغاز شد و در 
هیرمند، کلنگ زنی هنرســتان شبانه روزی 
 حضرت زهــرا )س( بــا اعتبــاری بالغ بر 

۵۰ میلیارد تومان انجام گرفت.
قائم پناه، معــاون اجرائی رئیس جمهور 
نیز، ضمن قدردانی از تلاش های اســتاندار، 
فرماندار، نیروهای نظامی و امنیتی اســتان 
گفت: امنیت پایدار در سیستان و بلوچستان، 
لازمه توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
این منطقه اســت. نقش جانفشــانی های 
نیروهای نظامــی و امنیتی در ایجاد فضای 
آرامــش غیرقابل انکار اســت، اما باید توجه 
داشت که برخوردهای امنیتی نباید مانعی 
برای رشــد اقتصادی و توسعه کسب وکار، 

مدیریت و گردشگری در استان شود.

دروزارتنفت

عارف: توسعه میادین مشترک را با جدیت دنبال كنید
معاوناولرئیسجمهوردرنشست
باوزیرومعاونانوزارتنفتباتقدیر
ازاقداماتاینبخشدرافزایشتولید
درپنجماههابتدائیدولتچهاردهم
گفت:درحوزهتوسعهمیادینمشترک
وارد باجدیت توسعهای وطرحهای
علمی نخبههای حضور برای شوید،
دراینصنعتبرنامهریزیکنیدوبرند
معتبردانشگاهصنعتنفتآبادانرا

احیاکنید.
در جلســه با وزیر و معاونــان وزارت 
نفت که در محل ســاختمان وزارت نفت 
برگزار شــد، محمدرضا عارف، معاون اول 
رئیس جمهور بعد از شنیدن گزارش وزیر 
و معاونان وزارت نفــت، با تبریک »اعیاد 
رجبیه« گفت:  گفت وگوهایمان با مدیران 
وزارتخانه ها و دســتگاه ها را از وزارت نفت 
شروع کردیم چرا که معتقدیم وزارت نفت 
از مهم ترین دســتگاه های دولتی ای است 
که  در کمتر از ۵ ماه، با وجود مشــکلات 
فراوانی که در ماه های اول تشکیل هر دولتی 
 به وجود می آید، عملکرد درخشانی داشته 

است.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه با 
انتقاد از بخشــی نگری و ناهماهنگی هایی 
که باعث ایجاد مشــکلاتی مانند ناترازی 
انرژی  در دولت های گذشــته شده است، 
بیان داشت: بخشی نگری باعث شده تا هر 
کسی تنها به حل مشکلات بخش خودش 
و آن هم در زمانی که خودش وزیر و مدیر 
است فکر کند و  به آینده، ایجاد همگرایی و 
انسجام بی توجه باشد اما در دولت چهاردهم 
به دنبال آن هستیم که »مسئولیت مشترک 
برای حل مشکلات مشــترک« را تقویت 
و ماندگار کنیم تا هر وزیر و مســئول هر 
دســتگاهی، خودش را فقط مســئول آن 
دستگاه نداند تا بتوانیم ناترازی های انرژی 
را با همکاری و مسئولیت مشترک تمامی 

وزارتخانه ها و دستگاه ها حل کنیم.
عــارف در ادامه با بیــان آنکه در حل 
مســئله ناترازی انرژی، سهم وزارت نفت 
بسیار بالا است، گفت: امروز با تلاش های 
وزیــر و زیرمجموعــه وزارت نفــت، این 
ناترازی هــا تا حدود زیــادی  در حال رفع 

شدن است.
وی اظهار داشــت: انتظار این اســت 
که یک برنامه چهار ســاله با شاخص های 
مشخص و اینکه چه کار می خواهد بکنید 
را تدویــن کنید، علاوه بــر این، طرح های 
توســعه ای در وزارت نفــت باید عملیاتی 

شــود، بوروکراسی در همه جا باید از بین 
بــرود و این نیاز، بیــش از همه در وزارت 

نفت احساس می شود.
عارف گفت: اهداف برنامه هفتم را یک 
سطح جلوتر بکشید تا به این اهداف زودتر 
دست پیدا کنیم و خصوصا بر روی میادین 
مشترک و همچنین »فشارافزایی« جدی تر 

فعالیت کنید.
معــاون اول رئیس جمهــور همچنین 
در جمع ســرمایه گذاران و فعالان بخش 
خصوصــی حوزه گردشــگری اظهار کرد: 

گردشــگری یکی از موثرترین بخش های 
اقتصادی کشور ماست که می تواند جایگاه 
دوم را بعد از نفت داشته باشد. سرمایه ها و 
منابع لازم برای گردشگری را داریم که از 
نیاکان ما به ارث رسیده است. یک میلیون 

آثار تاریخی در کشور داریم.
عارف ادامه داد: هر سه حوزه گردشگری، 
صنایع دستی و میراث فرهنگی ظرفیت یک 
وزارتخانه را داشتند اما به دلیل تعامل و اثر 
متقابلی که بر هم دارند و همچنین ضرورت 
همگرایی که یک مشکل در کشور ماست، 
در یک وزارتخانه تجمیع شد. گردشگری 

از برنامه سوم توسعه به بعد، سهم حداقلی 
۲۰ درصد در اشتغال را به خود اختصاص 

داده است.
 یک مقام خارجی به من می گفت علاقه مندم 

که از روستاهای ایران بازدید داشته باشم
وی افزود: رویکرد مهم تر از اقتصادی در 
زمینه گردشگری، رویکرد فرهنگی است. 
گردشگر با نگاهی فرهنگی به مفهوم عام به 
ایران می آید. تنوع میراثی در نقاط مختلف 
کشور ما انواع سلیقه هایی که علاقه مند به 
آشنایی با حوزه تمدنی ایران را دارند، جذب 

می کند. یک مقام خارجی به من می گفت 
علاقه مندم که از روســتاهای ایران بازدید 

داشته باشم.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشــان 
کرد: ما به گردشگری نه فقط نگاه اقتصادی 
بلکه نگاه فرهنگی هم باید داشــته باشیم. 
باید سهم گردشگری در رشد 8 درصدی 
کشور دیده شــود. ولی سهم فرهنگی در 
حوزه گردشــگری بالاتر از سهم اقتصادی 

است.
وی افزود: ما باید گردشگری را فرصتی 
برای دیپلماسی عمومی بدانیم. غرب ما را  
به عدم رعایت حقوق بشــر متهم می کند. 
رفتار غرب را در غزه دیدیم. این رفتار اوج 
تمدن غربی است که هیچ صدایی در این 
موضوع درباره حقوق بشــر نمی شــنویم. 
همان ها ما را متهم به رفتارهای ضدحقوق 
بشری می کنند. ما از گردشگری می توانیم 

برای مقابله با رفتار غرب استفاده کنیم.
 پیوست اصلی رشد ۸ درصدی

 حضور مردم و سرمایه گذاران است
عارف با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری 
در بخش گردشــگری ادامه داد: با منابع 
دولتی اگر بخواهیم مســیر را دنبال کنیم 
به نتیجه نمی رسیم. پیوست اصلی رشد 8 
درصدی، حضور مردم و سرمایه گذاران است 
و راهبرد دولت همین است. باید اتکای ما به 
حضور بخش خصوصی باشد ولی باید موانع 
حضــور بخش خصوصی را از بین برداریم. 
در ناترازی انرژی هم نگاه ما اتکا به بخش 
خصوصی است. باید با سرمایه گذار صحبت 
کرد تا نیازهای او را فهمید. وعده ناشدنی 
هم نخواهیم داد. ما یک مســئله و کشور 
داریم و بایــد صادقانه با یکدیگر صحبت 
کنیم تا در راســتای هــدف خود حرکت 
کنیــم. در زمینه تولید انرژی تجدیدپذیر 
فکر نمی کردیم این تعداد سرمایه گذار وجود 

داشته باشد و به میدان بیایند.


